
»ميراث مشترك بش�ريت« نامي اس�ت كه بر 
محيط زيست گذاش�ته اند و همين نام مي تواند 
نشان دهنده اهميتي باشد كه اين مسئله براي 
جوامع انس�اني دارد. در دنيايي ك�ه يك اتفاق 
آن سوي كره خاكي مي تواند مردم سوي ديگر 
زمين را متأث�ر كند، ارتباطات محيط زيس�تي 
بين كش�ورها، فارغ از مس�ائل سياسي، امري 
واجب است و همين مسئله اهميت ديپلماسي 
در بحث محيط زيست را دو صد چندان مي كند. 
در شرايطي كه به نظر مي رسد مدت ها به مسئله 
ديپلماسي محيط زيستي در كشور ما بي توجهي 
ش�ده و مثلًا امروز در موضوع ريزگردها كشور 
متأثر از اين بي توجهي به آن شده، مدتي است 
كه اقدامات�ي در اين خصوص آغاز شده اس�ت. 
به منظور بررس�ي بيش�تر اقدامات انجام شده 
در رابطه با ديپلماس�ي محيط زيستي به سراغ 
دكت�ر سيدحس�ين موس�وي فر، مع�اون امور 
بين المل�ل س�ازمان محيط زيس�ت رفته اي�م. 
براي ورود به بحث بفرماييد در حوزه 
ديپلماسي محيط زيست چه كارهايي 

انجام داده ايد. 
در راستاي پيگيري بند 15 سياست هاي ابلاغي رهبر 
معظم انقلاب در حوزه ديپلماس��ي محيط زيستي 
اولين كاري كه انجام داديم، اي��ن بود كه آمديم با 
مراجع زيس��ت محيطي دنيا مانن��د يونپ، ارتباط 
برقرار كرديم تا از ظرفيت آنها استفاده كنيم. يكي 
از اين موارد اين بود كه اجلاسي را با حمايت آنها در 
ايران برگزار كرديم كه در تيرماه برگزار شد و يازده 
هيئت منطقه اي در عرض كمتر از چهل روز دعوت 
شدند كه در س��طح وزير و هيئت بلندپايه شركت 
كردن��د. يك اعلامي��ه اي هم به ابت��كار جمهوري 
اسلامي ايران به نام اعلاميه تهران تصويب شد كه 
در آن موضوعات مهمي پيش بيني شده اس��ت، از 
جمله صندوق منطقه اي براي مبارزه با گرد و غبار، 
سازمان منطقه اي براي كليت محيط زيست به همراه 
كارگروه هاي كارشناسي، تبادل هيئت ها و تشكيل 

دبيرخانه براي موضوع گرد و غبار. 
اين مهم ترين اقدام در اين مدت ب��ود كه به اينجا 
رسيده است. برخي از كشورها آورده اي براي صندوق 
داش��تند و جزئيات آن در حال نهايي شدن است. 
اساسنامه سازمان منطقه اي رو به اتمام است و در 
آينده نزديك براي كش��ورها ارس��ال خواهد شد و 
تبادل هيئت هاي كارشناس��ي با سوريه و عراق در 

خصوص بحث گرد و غبار نيز در حال انجام است. 
با اين كاري كه شما انجام داديد بحث 
مقابله با ريزگردها چه مقدار پيشرفت 
كرده است؟ تا كي ش�اهد اين پديده 

خواهيم بود؟
اين بحث خيلي فني و تخصصي است ولي در حوزه 
بين المللي كه من مسئول و پاسخگوي آن هستم 
مهم ترين كار اين اس��ت كه ظرفيت سازي كنيم، 

كش��ورها كمك كنند تا حداقل در حوزه قلمرويي 
خودش��ان ريزگردها كنترل ش��ود. گرد و غبار دو 
بعد دارد، يكي بعد مربوط به داخل كشور ماست و 
ديگري بعد بين المللي آن است. داخلي را من طبعاً 
اشرافي ندارم ولي كار در خصوص آن انجام مي شود. 
از بعد بين المللي هم بيشترين منشأها در اطراف ما 

از سوريه و عراق است. 
براي س��وريه و ع��راق ه��ر دو پر پ��وزال و نظرات 
كارشناسي داده ش��ده و بنا بر اين شده كه تبادل 
هيئت ها انجام ش��ود. ما مجدانه پيگير اين مسئله 
هستيم. ولي يك واقعيت وجود دارد و آن اين است 
كه دغدغه عراق و سوريه الان مثل ما محيط زيستي 
نيس��ت. با مس��ائل مختلف اقتص��ادي و امنيتي 
درگير هس��تند كه موجب ش��ده مثل ما خيلي به 
محيط زيست جدي نگاه نكنند، اما ما اين مسئله را 
رها نكرديم و پيگير هستيم و پيشنهادهايي هم براي 

مسئله ريزگردها به اين دو كشور داده ايم. هيئت هاي 
كارشناسي بين دو كشور چندين بار رد و بدل شده 
و اميدواريم ان شاءالله همين روزها به نتيجه برسد 

و نهايي شود. 
حقيقاً در حوزه فني و مهندس��ي محيط زيست در 
منطقه س��رآمد هس��تيم و هر چند محيط زيست 
اولويت بعضي از كش��ورهاي منطقه نيست، با اين 
حال و در هر ص��ورت داريم اين موضوع را پيگيري 
مي كنيم. اساس��نامه س��ازمان منطقه اي هم كه 
من متولي آن هس��تم، در حال نهايي ش��دن متن 
انگليسي اس��ت كه پس از آن متن را به كشورهاي 
منطقه خواهيم فرستاد. به فضل خدا اين اقدامات را 
عملياتي خواهيم كرد تا شاهد بهبود وضعيت مسائل 

زيست محيطي متأثر از ساير كشورها باشيم. 
يكي از موضوع�ات اصلي كه موجب 
افزايش ريزگردها در عراق و سوريه 
ش�ده ، سدس�ازي تركيه است. شما 

با ترك ها چه مق�دار در خصوص اين 
موض�وع ارتب�اط داريد؟ ب�ه نظر در 
اجلاس اخير ه�م خيل�ي قدرتمند 

حاضر نشده بود. 
تركيه در سطح مدير كل حاضر شده بود و مذاكرات 
لازم را هم انجام داديم. ما تعارف نداريم و با ترك ها 
آن چيزهايي را كه لازم اس��ت، انجام داديم، اما به 
لحاظ اداري و دستگاهي مسئول پيگيري مسائل 
مربوط به آب وزارت نيرو اس��ت و ديپلماسي آن با 
محوريت وزارت نيرو انجام مي شود. البته اين موضوع 
جزو وظايف ذاتي وزارت خارجه هم به شمار مي رود. 
نسبت به آثار زيست محيطي كه سدسازي تركيه 
خواهد داش��ت، پيگير هس��تيم، اين مسئله را رها 
نكرده ايم. هم مكاتبه كرديم و هم درخواست ملاقات 
داشتيم. قرار بود رئيس سازمان سفر يك روزه اي به 
تركيه و يكسري مباحثات جدي داشته باشد كه بنا 
به مصالحي فعلاً عقب افتاده است. ما هم مطالبه گري 
كرده و مسئله را رها نكرده ايم. در اين موضوع كه با 
سلامت شهروندان ما ارتباط مستقيمي دارد، اصلًا 
تعارف نداريم. به صورت دقيق آثار زيست محيطي را 
كه در حوزه صلاحيت سازمان خودمان است، پيگير 
هس��تيم، اما متوليان وزارت نيرو و وزارت خارجه 

هم هستند. 
از س�ازوكارهاي بين الملل�ي ب�راي 
فشار به تركيه يا ديگر كشورها براي 
سدسازي و بحث ريزگردها استفاده 

مي كنيد؟
اطلاع جزئي اي ندارم كه وزارت نيرو سراغ آنهايي 
كه در اين رابطه مؤثر باش��ند، رفته اس��ت يا نه، اما 
مي تواند در بررسي هاي آينده يا ورودي كه سازمان 
محيط زيس��ت دارد، اين موضوع را ه��م بياوريم و 
موضع مان را تقويت كنيم، اما واقعيت اين است كه 
س��ازمان هاي بين المللي خيلي هم در اين مرحله 
ورودي ندارند؛ يعني اين موضوع چيزي اس��ت كه 

بايد دوجانبه حل شود. 
يكي از مس�ائلي كه در سيس�تان  و 
بلوچس�تان خيلي به محيط زيس�ت 
آسيب زده بحث بستن آب هيرمند از 
سوي افغانستان است. آيا اين مسئله 
را هم وزارت نيرو پيگيري مي كند يا 

شما نيز اقدامي داشته ايد؟
براساس قانون متولي اصلي مسائل آب هاي مرزي 
وزارت نيرو اس��ت ولي من خودم چندين جلسه با 
نمايندگي ويژه رئيس جمهور در امور افغانس��تان 
آقاي كاظمي قمي داش��تم و چندين ب��ار با عوامل 
ديگر پيگي��ر موضوع بوده و هس��تم. آن طرف هم 
يكسري ملاحظاتي وجود دارد و يك عزم جدي تري 
مي خواهد ك��ه من فكر مي كن��م از وقتي كه آقاي 
كاظمي قمي در افغانستان سفير شده اين موضوع 

خيلي جدي تر پيگيري شود. 
براساس اين شرايطي كه شما تصويرسازي كرديد، 

به نظر مي رسد كارهاي ش��ما با ديگر نهادها مانند 
وزارت نيرو همپوشاني دارد. يعني الان من اگر بگويم 
در مورد آلودگي نفتي خليج فارس چه كاري انجام 

داده ايد، مي گوييد بايد از وزارت نفت بپرسيد. 
درس��ت اس��ت كه ه��ركاري متول��ي دارد، اما بنا 
نيست كه سازماني مانند س��ازمان محيط زيست 
قانون��اً از وظيفه اي كه دارد، ش��انه خال��ي كند. ما 
در ح��وزه خليج فارس ه��م مطالب��ات و مذاكرات 
خودمان را داريم. بالاخ��ره آن چيزي را كه مربوط 
به محيط زيست مي ش��ود، نمي ش��ود گفت به ما 
مربوط نيست. همانطور كه ما قانوناً نمي توانيم بار 
دستگاه هاي ديگر را برداريم. دستگاه هاي ديگر هم 

نمي توانند كار ما را انجام دهند. 
در حوزه خليج فارس مثلًا با كويتي ها اين مسئله را 
مطرح كرده ايم و در اسفند ماه اجلاس كنوانسيون 
كويت اس��ت كه مربوط به آلودگ��ي خليج فارس 
است و ما مطالبه جدي و طرح و برنامه آنجا داريم. 
از وظايف ذاتي خود عقب نمي كش��يم و ان شاءالله 

پيگير آن هستيم. 
بحث ديپلماسي مخصوصاً منطقه اي 
آن يكي از نقاط ضعف در روابط كشور 
بوده است. حالا فكر مي كنيد اقداماتي 
كه داري�د انجام مي دهي�د چه مقدار 
مؤثر ب�وده و كي مي تواني�م برخي از 

تأثيرات آن را ببينيم؟
حتماً مؤثر است، چون محيط زيست در شرايط  فعلي 
دنيا و منطقه يك اولويت است و چيزي نيست كه 
ما آن را در نظر نگيريم. قطعاً هنوز ضعف هايي وجود 
دارد، كمبودها و كاستي هايي هست، اما دستاورد 
هم كم نبوده اس��ت. ما در حوزه ديپلماسي نه تنها 
عقبگرد نداريم، بلكه خيلي هم رو به جلو هستيم. 
يعني اگر شما قياس كنيد و يك عملكرد مكتوب 
از من بگيريد و مقايسه كنيد با دو سال پيش نه 10 
سال پيش، مي بينيد كه خيلي رو به جلو بوده است. 
يك نمونه اين قضيه همين ديپلماسي محيط زيستي 
است كه به دستور رئيس جمهور و عملاً دو وزارتخانه 
و يك معاون رئيس جمهور درگير آن هس��تند. در 
دوره هاي قبل چنين مسائلي در چنين سطوحي 
طرح و پيگيري نشده  است. چه  بسا اگر اين اقدامات 
10 سال گذشته صورت مي گرفت، ما اكنون شرايط 
بهتري در مسئله ريزگردها و حق آبه ها مي داشتيم. 
به غير از كشورهاي همسايه با ديگر 
كشورها هم رايزني داريد تا از تجارب 
آنها استفاده كنيد و همكاري مشترك 

با هم داشته باشيد؟
ما هر جاي��ي كه به نحوي به حوزه محيط زيس��ت 
كمك كند از ژاپن و چين گرفته تا حتي مصر و نروژ 
تعامل داريم. با تمام كش��ورهايي كه مي توانيم به 
نحوي از دانش يا تجربه خوب آنها استفاده كنيم و 
كمك به حوزه محيط زيست   شود، استفاده مي كنيم 
و حد يقفي در اين رابطه نداريم. با تمام اينها ارتباط 
گرفته ايم و ان ش��اءالله اين ارتباط��ات تكميل تر و 

گسترده تر هم خواهد شد. 
در خص�وص بح�ث گونه ه�اي ن�ادر 
جانوري كاري انجام مي ش�ود كه اگر 
برخي از آنها در خطر باشند بتوانيم از 

كمك ديگر كشورها استفاده كنيم؟
ما در اين خصوص يك كنوانس��يون خاص داريم 
كه يكي از معاونت هاي تخصصي ما يعني معاونت 
طبيعي به شكل جدي روي آن كار مي كند و اصلًا 
حوزه و اداره كل ويژه اين مسئله وجود دارد. آنجايي 
كه مسئله ديپلماتيك مي شود و فني نيست، نياز به 
رايزني و حمايت دارد ما حمايت مي كنيم و پوشش 
مي دهيم. سعي مي كنيم ان شاءالله آن حمايت هاي 
لازمي را كه بايد از اين گونه ها بشود، به نحو احسن 

انجام دهيم. 
مثالي داريد كه در اين خصوص رايزني 

انجام داده باشيد؟
مثلًا اخيراً حمايتي بوده ك��ه از يك درناي بلژيكي 
شده يا مثلًا حمايتي در موضوع تلفات فك خزري 
انجام شده است. هر چند ممكن است اينها الزاماً رو 
به انقراض نباشند، ولي بالاخره وارد راستايي مي شود 
كه بايد يك حمايت بين المللي از اين گونه ها انجام 
ش��ود و با ديگر كش��ورها هماهنگي هايي در اين 
خصوص انجام شود تا حيات آنها به خطر نيفتد. اينها 
برخي از مواردي اس��ت كه ما در حوزه ديپلماسي 

انجام مي دهيم. 

دیپلماسی محیط زیستی را 10سال دیر شروع کردیم
ديپلماسي محيط زيست دولت سيزدهم در گفت  و گوي »جوان« با معاون بين الملل سازمان محيط زيست 

حسین سروقامت
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 به پایان آمد این کنكور
نوبت دوم همچنان باقي است!
 امكان ادامه تحصيل در ۹۰ درصد 

رشته هاي دانشگاهي بر اساس سوابق تحصيلي 
اولين كنكور متف�اوت در تاريخ برگ�زاري كنكور در كش�ورمان در 
حالي به پايان رس�يد كه به گفته وزير علوم، داوطلبان مي توانند بر 
اساس سوابق تحصيلي در بيش از ۹۰ درصد از رشته هاي دانشگاهي، 
رش�ته هاي مورد علاقه خ�ود را انتخاب كنن�د. با تمام اينه�ا اما در 
كنكور امس�ال هم بازار حرف و حديث و ش�ايعات درباره تقلب هاي 
كنك�وري داغ بود و حتي براي پيش�گيري از اي�ن تقلب ها و نظارت 
بهتر بر برگزاري كنكوري س�لامت، اينترنت تلفن هم�راه در برخي 
مناطق قطع ش�د، اما ب�از ه�م اخب�اري از دس�تگيري متقلبان در 
كنكور رس�انه اي ش�د ! با وجود اين، عبدالرس�ول پورعباس، رئيس 
س�ازمان س�نجش آموزش كش�ور به م�ردم و داوطلب�ان اطمينان 
خاطر داد، بر اس�اس بررس�ي ها و گزارش هاي دريافت�ي با همراهي 
داوطلب�ان و عموم مردم، اين آزمون در س�لامت كامل برگزار ش�د. 
حتي حالا ك��ه كنكور جذابيت گذش��ته اش را از دس��ت داد و داوطلبان 
تحصيلات دانش��گاهي روز به روز آب مي روند، باز ه��م برگزاري كنكور 
و حواش��ي آن لااقل براي بخش��ي از جامعه داغ و قابل پيگيري است. به 
خصوص اينكه انگار دست هاي پشت پرده اي هست كه نمي گذارد كنكور 
حذف ش��ود و حكايت كنكور هم مانند قانون بقاي ماده و انرژي است كه 
حذف نمي شود و فقط از شكلي به شكل ديگر تغيير مي كند! كنكور امسال 
هم تغيير شكل داد و براي نخستين بار به شكل و شمايلي متفاوت از هميشه 
و به صورت دو مرحله اي برگزار شد تا داوطلبان پشت كنكوري دو  بار در 
سال كنكور بدهند و بر سر به دست آوردن صندلي هاي دانشگاه هاي برتر با 
هم به رقابت بپردازند. بگذريم از اينكه به گفته محمد علي زلفي گل، وزير 
علوم، تحقيقات و فناوري داوطلبان مي توانند براساس سوابق تحصيلي در 
بيش از ۹0 درصد از رشته هاي دانشگاهي، رشته هاي مورد علاقه خود را 
انتخاب كنند. تفسير ساده اين جمله اين است كه براي ۹0 درصد از رشته ها 
كنكور معنايي ندارد، اما انگار اين پديده با تنفس مصنوعي هم شده بايد 
زنده بماند تا گردش مالي و مشاغل حاش��يه اي آن براي ادامه حياتشان 

همچنان بهانه اي در اختيار داشته باشند!
   تغييرات عمده كنكور 14۰2 با كنكورهاي قبلي

امسال شايد بيشتر از كنكور شاهد تقلب در امتحانات نهايي بوديم؛ ماجرايي 
كه البته ريش��ه هايش به كنكور و تأثير 40 درصدي س��وابق تحصيلي در 

انتخاب رشته باز مي گردد. 
چهار تغيير مهم در كنكور 140۲ »حذف دروس عمومي«، »تأثير قطعي 
س��وابق تحصيلي«، »حذف زيرگروه ها« و »برگزاري دو بار در س��ال« از 

امسال اجرا شد. 
بر اس��اس اين ماده واحده، »سهم نمره س��ابقه تحصيلي براي سنجش و 
پذيرش متقاضيان ورود به آموزش عالي در رشته هاي پرمتقاضي در سال 
تحصيلي 1403- 140۲ فقط پايه دوازدهم به مي��زان 40 درصد با تأثير 
قطعي، براي س��ال تحصيلي 1404- 1403 فقط پايه دوازدهم به ميزان 
50 درصد با تأثير قطعي، براي س��ال تحصيلي 1405 - 1404 فقط پايه 
يازدهم و دوازدهم به ميزان ۶0 درصد با تأثير قطعي و براي سال تحصيلي 
140۶ - 1405 و بعد از آن پايه هاي دهم، يازدهم و دوازدهم به ميزان ۶0 

درصد با تأثير قطعي در نمره كل نهايي خواهد بود.«
تحول ديگر حذف دروس عمومي و به تبع آن حذف دفترچه ش��ماره يك 
دروس عمومي از جلسه كنكور است. به اين ترتيب دروس عمومي از كنكور 
به سوابق تحصيلي منتقل مي شود تا فرد بتواند دروس عمومي را به صورت 

تشريحي و عميق بخواند. 
   ارتباط تأثير سوابق تحصيلي در كنكور و تقلب

 تا قبل از كنكور 140۲ تأثير س��وابق تحصيلي حدود 30 درصد و تأثير 
آن به صورت تأثير مثبت بود، اما از امسال، سوابق تحصيلي هر داوطلب 
در نمره كنكور وي به شدت تأثير گذار است و تا 40 درصد مي تواند نمره 
كنكور وي را بالا يا پايين بياورد. پيش از اين دكتر عبدالرسول پورعباس، 
رئيس سازمان سنجش آموزش كش��ور پيش از اين در گفت وگو با مهر 
درباره اهميت اين موضوع گفته بود: در كنكور سال 140۲ قيد كرده ايم 
كه نمره كنكور داوطلبان تحت تأثير سوابق تحصيلي بالا يا پايين مي رود. 
يعني اگر سوابق تحصيلي خوب باشد با نمره كنكور تجميع مي شود و اثر 
قطعي دارد و بالا مي رود، اما اگر سوابق تحصيلي خوب نباشد، نمره كل 

پايين مي آيد. 
همين ماجرا هم موجب ش��د تا در امتحانات نهايي امس��ال شاهد تقلب 
گسترده و خريد و فروش س��ؤالات در فضاي مجازي باشيم؛ موضوعي كه 
بخشي از آن تأييد و بخشي ديگر تكذيب شد. با تمام اينها اما ماجراي اين 
تقلبات دست كم موجب شد تا نظارت بر كنكور امسال جدي تر گرفته شود 

و حتي كار به قطع اينترنت در برخي از مناطق كشيد. 
   تدابيري كه افاقه نكرد!

به گفته محمدحسين حاجيلو، رئيس شوراي حفاظت آزمون سراسري 
۸0 تيم تخصصي پليس س��ايبري كش��ور در »طرح رص��د و برخورد با 
تارنماها، فروش س��ؤالات كنك��ور، تخلف در آزمون و ف��روش تجهيزات 
تقلب در كشور« فعاليت داش��تند. در اين خصوص بيش از 3۸5 تارنماي 
مجرمانه مورد شناس��ايي قرار گرفته و از اين تعداد 54 نفر از متهمان كه 
مديريت 11۶ صفحه و كانال را بر عهده داش��تند شناس��ايي، دستگير و 
تحويل مراجع قضايي شدند و ساير گروه ها نيز تحت رصد پليس و عوامل 

امنيتي قرار دارند. 
با تمام اين تدابير باز هم حرف و حديث هايي درباره تقلب و لو رفتن سؤالات 
كنكور به ويژه پس از برگزاري مهم ترين مرحله كنكور 140۲ يعني آزمون 
گروه تجربي با بيشترين داوطلب و شايد بيشترين استرس براي رقابت بر سر 

صندلي هاي رشته هاي پزشكي در فضاي مجازي مطرح شد. 
   ادعاهاي تقلب قابل اعتنا نيست

رئيس سازمان سنجش آموزش كشور در مورد تخلفات صورت گرفته در اين 
آزمون اينگونه توضيح داد: » ۹ نفر در استان گلستان قصد داشتند اقداماتي 
در جهت ارسال سؤالات به خارج از حوزه امتحاني صورت دهند كه با توجه 
به رصد قبلي ناكام ماندند و يك نفر نيز در يكي از شهرس��تان هاي استان 
آذربايجان شرقي اقدام به عكس برداري از سه صفحه دفترچه هاي خود و 
انتقال آن به خارج از محل برگزاري آزمون و ارسال براي پشتيبان خود كرد 
كه اين فرد نيز دستگير شد كه با توجه به زمان كوتاه اين اقدام و جمع آوري 
پاسخنامه ها و همچنين مراقبت هاي انجام شده با دستگاه هاي آشكار ساز 
هيچ خدشه و مشكلي در اين زمينه به وجود نيامد و ادعاهايي كه در برخي 
كانال ها و ش��بكه هاي اجتماعي در اين باره مطرح مي شود به هيچ عنوان 

صحت ندارد و قابل اعتنا نيست.«
به گفته صداقت پليس فتا 54 نفر كه مديريت ۸3۷ شبكه و كانال مجازي را 
برعهده داشتند و از مردم پول مي گرفتند و به دروغ مي گفتند كه سؤال را در 

اختيار دارند، نيز دستگير كرده است. 
وي درباره ظرفيت پذيرش در كنكور 140۲ گفت: ظرفيت پذيرش تا زمان 
انتخاب رش��ته در مردادماه 140۲ مشخص مي شود و آنچه اكنون قطعي 

شده است، اين است كه ۲0 درصد به ظرفيت پزشكي اضافه مي شود. 
   حكايت همچنان باقي است!

نتايج اوليه كنكور 140۲ نيمه اول اسفندماه اعلام مي شود، اما داوطلبان 
يك فرصت ديگر هم دارند. طبق توضيحات رئيس سازمان سنجش همه 
داوطلبان مي توانند از فرصت دو بار آزمون استفاده كنند و آنهايي كه آمادگي 
كامل براي اين آزمون را ندارند، مي توانند از تيرماه در نوبت دوم كنكور 140۲ 
شركت كنند. البته وقتي ۹0 درصد رشته هاي دانشگاهي با توجه به سوابق 
تحصيلي داوطلبان است، شايد آمار داوطلبان دور دوم چندان قابل ملاحظه 
نباشد. شايد هم مافياي كنكور براي تنفس مصنوعي به اين رقابت پرحاشيه 

تدبير ديگری از آستين بيرون بكشند!

 مصادیق یابي حقوق عامه
راه ها و فاصله ها

1. اخيراً دادس��تاني كل كشور در اقدامي پس��نديده و قابل تقدير، در 
103 مصداق و 1۹ محور، مصاديقي از حقوق عامه را احصا و منتش��ر 
كرده است. اين امر فارغ از محتواي آن، كاري بس ارزشمند است. البته 
اين فقط اولين گام است در حالي كه حداقل هفت سال از تكليفي كه 
رهبري براي قوه قضائيه براي علمداري صيانت از حقوق عامه مشخص 
كرده و در حكم هر دو رئيس قوه اخير نيز آمده اس��ت، مي گذرد، ولي 
تحرك بسيار ضعيف و هم افزايي كل نهادهاي حاكميتي به ويژه سه قوه 

در اين زمينه با آنچه بايد فاصله گزافي دارد. 
۲. در متني كه دادستاني كل كشور منتشر كرده  است مصاديق حقوق 
عامه در 103 محور از اين جهت كه مصاديق اولاً جامع نيست، ثانياً در 
قالب ادبيات حق ها نيست، ثالثاً برخي مصاديق آنقدر كلي است كه نه 
مي توان آن  را به عرصه اجرا رساند و نه بر حسن اجراي آن نظارت كرد، 
همانند »پيشگيري از شكل گيري فس��اد در دستگاه هاي اجرايي«، و 
رابعاً پوزيتويستي است و اكتفا به حق هاي متدرج در قانون كرده است 
كه همان ايراد اول را نيز موجب مي شود،  با چالش هاي عميقي مواجه 
اس��ت. مهم تر آنكه با عدم اعتنا به زيرس��اخت هايي از حقوق عامه كه 
اتفاقاً اجرايي نيس��تند و در عين حال بس��يار بنيادين، همانند »حق 
بر قانونگذاري با كيفيت«، »حق بر جمع س��پاري قوانين و مقررات« و 
»حق بر نظارت پذيري مصوبات و تصميمات« تحقق ساير حق ها را نيز 

بسترسازي نكرده است. 
3. گام مهم قوه قضائيه آن اس��ت كه براي حقوق عامه ارزشي همانند 
ساير احكام قضايي قائل شود؛ بدين ترتيب اولاً براي تأمين آن، تحولاتي 
در عرصه تقنين و مقررات گذاري طراحي كند، همانند الزام به داشتن 
»پيوست هاي حقوق عامه اي« براي همه پيشنهادات، كما پيشنهاداتي 
كه راجع به برخي ساختارها وفق سياست هاي كلي اداري و نظام قضايي 
بايد در نظر بگيرد. ثانياً لايحه »قان��ون احياي حقوق عامه و صيانت از 
آزادي هاي مشروع« را با رويكردي پرشتاب و مشاركت جويانه از ساير 
نهادها و نخبگان پيگيري كند. اينها مسيرهايي است كه نه فقط الزام 
قانون اساسي سال 135۸ در اصل 15۶ است، كه رهبري در جلسات 

مكرر و نامه ها و احكام و دستورات آن  را مطالبه كرده اند. 
4. يك گام فوري براي اقدام سنجش تحرك قوه قضائيه در حوزه حقوق 
عامه، پيش��نهادي با كيفيت، در قانون برنامه هفتم توسعه است. اين 
پيشنهاد كه با همكاري ساير دستگاه ها از جمله معاونت حقوقي رياست 
جمهوري و س��ازمان برنامه و بودجه و همچنين مجلس بايد پيگيري 
ش��ود مي تواند از يك پنجره در حال بسته ش��دن به منظور ارائه متن 

برنامه اي براي تحول قضايي استفاده كند. 
* رئيس انديشكده حقوق بشر و شهروندي 

مع�اون بهداش�ت وزارت بهداش�ت گف�ت: 
بي�ش از ۵۶ درص�د جمعي�ت ب�الاي 1۸ 
س�ال كش�ور داراي ش�اخص ت�وده بدن�ي 
ب�الاي 3۰ و اضاف�ه وزن و چاق�ي هس�تند. 
حسين فرشيدي، معاون بهداشت وزارت بهداشت 
گفت: چاقي يك��ي از مهم ترين عوام��ل مؤثر بر 
افزايش بيماري زايي، افزايش ب��ار مالي بر نظام 

سلامت و مرگ  و  مير است. 
وي با اشاره به افزايش متوسط سن جمعيت كشور 
افزود: با افزايش اميد به زندگي شاهد افزايش سن 
جمعيت هستيم، اما متأسفانه نسبت جوانان به 
كل جمعيت كش��ور كاهش يافته است. اگر اين 
جمعيت جوان همراه با اضافه وزن و چاقي باشد، 
آينده خوبي را نمي توان ترسيم كرد. اجراي طرح 
بسيج ملي تغذيه سالم را بايد به فال نيك گرفت، 
چراكه شعار امسال اين بسيج ملي، زندگي بهتر با 

وزن مناسب است. 
مع��اون وزير بهداش��ت ب��ر ضرورت آم��وزش و 
اطلاع رساني در حوزه كنترل و پيشگيري از چاقي 
در جامع��ه تأكيد كرد و گفت: با فرهنگ س��ازي 
اجتماعي يا آموزش پيشگيري از چاقي در جامعه 
مي توانيم از حوزه درمان به سمت خودمراقبتي 

برويم. 
وي با اشاره به ضرورت تغيير باورهاي نادرست در 
جامعه و آموزش در زمينه چاقي، ديابت، پرفشاري 
خون، مصرف س��بزي و تغذيه س��الم، تحرك و 
فعاليت مناسب گفت: اين آموزش و فرهنگ سازي 
بايد از كودكان و مدارس شروع شود؛ افزايش وزن 

در كودكان را بايد جدي گرفت. 
به گفته وي قرن ۲1 ب��ا تكنولوژي هاي جديد و 
فضاي مجازي همراه بود كه باعث كاهش فعاليت 
و كم تحركي شد و پاندمي كرونا نيز به آن اضافه 

ش��د و افزايش ش��يوع چاقي و اضاف��ه وزن را به 
همراه داشت. 

معاون بهداشت وزارت بهداشت افزود: ۷0 درصد 
مرگ  و  ميرها مربوط ب��ه بيماري هاي غيرواگير 
است كه مهم ترين آنها بيماري هاي قلبي و عروقي 
است و چاقي از ريسك فاكتورهاي اين بيماري ها 

محسوب مي شود. 
فرشيدي يادآور شد: براس��اس نظر انجمن ها و 
مطالعات ص��ورت گرفته بي��ش از 1۹5 عارضه، 
چاقي را همراهي مي كند و نمي توان بيماري اي را 
ذكر كرد كه با چاقي ارتباط نداشته باشد. از جمله 
مي توان به فشارخون بالا و ديابت نوع دو اشاره كرد 
كه با چاقي ارتباطي مستقيم داشته و مرگ  و  مير 

بالايي نيز دارند. 
وي گفت: با تغيير سبك زندگي مي توان از بروز 
چاقي جلوگيري كرد. به طور مثال با 15 دقيقه 

فعاليت بدني روزان��ه، كاهش مص��رف انرژي و 
كالري دريافتي مي توان ح��وادث قلب و عروقي 

را كاهش داد. 
وي با اشاره به نسبت عكس شاخص توده بدني و 
اميد به زندگي گفت: همه مي دانيم كه كاهش وزن 
فرايندي دشوار است، اما از آن مهم تر حفظ وزن و 
جلوگيري از افزايش مجدد آن است. كاهش 5 تا 
10 درصدي وزن بدون آثار سوء، مي تواند سلامت 

را به همراه داشته باشد. 
براساس گزارش وبدا، فرشيدي بر ضرورت تغيير 
نگرش افراد جامعه در خصوص پيشگيري و كنترل 
چاقي تأكيد كرد و گفت: چاقي موضوعي جدي 
اس��ت و اهميت آن بايد به جامعه منتقل شود. تا 
نگرش افراد جامعه نس��بت به چاقي، پرفشاري 
خون و ديابت تغيير نكند، بسياري از برنامه ها و 

اقداماتي كه انجام مي دهيم، ابتر خواهد ماند. 

اضافه وزن ۵۶ درصد  افراد بالاي ۱۸ سال كشور

زهرا چیذري 

سید محمد مهدي غمامي*

تولید محتواي متناسب با زیست بوم کشور 
در کتاب هاي  زبان

رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه مشاركت هاي 
مردمي بر توليد محتواي كتاب هاي زبان با زيست بوم و آداب و رسوم 
كش�ورمان تأكيد كرد و از توقف فعاليت 2۰۰ آموزشگاه غيرمجاز 
زبان انگليس�ي زير مجموعه وزارت آموزش و پ�رورش خبر داد. 
احمد محمودزاده، رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه 
مش��اركت هاي مردمي آموزش  و  پرورش درب��اره توقف فعاليت ۲00 
مجموعه غيرمجاز زبان انگليسي اظهار كرد: آموزشگاه هاي پلمب شده 

از آموزش و پرورش مجوز نگرفته بودند. 
وي با بيان اينكه آموزش��گاه هاي آموزش دهنده به افراد زير۲0 س��ال 
بايد از آم��وزش  و  پرورش مجوز بگيرند، افزود: س��ه گروه آموزش��گاه 
آموزش دهنده به افراد زير ۲0 سال در كشور فعاليت مي كنند؛ يك گروه 
آموزشگاه هايي هستند كه مجوز نگرفته اند كه يا بايد با پذيرش شرايط 

وزارت آموزش و پرورش مجوز بگيرند يا فعاليت آنها متوقف شود. 
معاون وزير آموزش و پرورش ادامه داد: گروهي ديگر از آموزش��گاه ها 
مجوز خود را از س��اير نهادها مانند وزارت ارش��اد دريافت كرده اند كه 
براس��اس قانون بايد مجوز براي ادامه فعالي��ت را از آموزش و پرورش 

دريافت كنند. 
محمودزاده يادآورشد: گروهي از آموزشگاه ها هم از آموزش و پرورش 
مجوز گرفته اند كه بايد ش��رايط اعلام ش��ده به آنها از سوي آموزش و 
پرورش را برقرار كنند، ب��ه طور مثال آموزش��گاه هاي مجوز گرفته از 
آموزش و پرورش به هيچ عنوان نبايد مختلط باشند. همچنين در كنار 
اين موضوعات، بحث توليد محتواي مناسب هم وجود دارد كه در حال 

پيگيري هستيم. 
وي درباره تولي��د محتوا براي كتاب هاي زب��ان زيرمجموعه آموزش و 
پرورش اظهار كرد: مقام معظم رهبري در سال 13۷۹، يك انتقادي از 
محتواي كتاب هاي درسي داشتند و فرمودند تصاوير و محتوا مناسب 
با آداب، فرهنگ، رسوم و زيست بوم ما نيست و داستان هايي كه در اين 

كتاب ها نوشته مي شود، با فرهنگ ما تداخل دارد. 
معاون وزير آموزش و پرورش افزود: از زمان برعهده گرفتن مسئوليت، 

مطالعات بسياري در اين خصوص انجام شد. 
محمودزاده ادامه داد: همچنين قرار است كه با انتشار يك فراخوان از 
صاحبنظران و انديشمندان در اين حوزه بخواهيم الگويي ارائه كنند تا 

تصاوير و داستان هاي متناسب با فرهنگ ما در كتاب ها منتشر شود. 
وي يادآور شد: در كنار اين موضوع بايد بررسي كنيم كه اگر محتوايي 
با آداب و رسوم ما مطابقت دارد، ارزيابي شود تا زمينه حضور به عنوان 

جايگزين كتاب هاي موجود در بحث آموزشگاه ها را داشته باشيم. 

دانش آموزي ب�ود به نام مصطفي؛ اصلًا درس�ش خ�وب نبود. 
مادرش را پير كرده بود. 

موسي همكلاس مصطفي بود؛ شاگرد اول و درسخوان!
مصطفي كه از مدرسه مي آمد، مادرش مي پرسيد ديكته چند 
شدي؟ بلافاصله مي گفت موسي شده 11؛ يعني من شدم 7. ]اول 

نمره موسي را مي گفت تا افتضاح خودش را توجيه كند. [
واي به روزي كه موسي در درسي 1۰ گرفته باشد؛ محال بود نمره 
مصطفي بالاتر از ۵ باشد. . . اما اگر روزي نمره موسي2۰ مي  شد، 

مصطفي ديگر لالموني مي گرفت. سكوت محض!
ما در رس�انه  از اي�ن تئوري ب�ا عن�وان »تئوري موس�ي« ياد 

مي كنيم. 
دوس�ت من! به ق�در كافي ت�لاش نك�رده اي؟ افتض�اح به بار 

آورده اي؟ اصلًا گند زده اي به همه چيز؟
خب؛ شجاعت داش�ته باش و مس�ئوليت رفتارت را به عهده 

بگير. 
خدايي؛ مردم از انسان هاي شريف، مسئوليت پذير و شفاف به 

مراتب خوشنودترند!

سجاد آذري
  گفت و گو

  سلامت

مانن�د  محيط زيس�تی  مس�ائل 
ريزگرده�ا ب�ا س�لامت ش�هروندان 
ايران�ی در ارتب�اط اس�ت؛ در اي�ن 
موارد با هيچ كش�وری تع�ارف نداريم


